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Osobnego potraktowania wymaga obszerne opracowanie Perspektywiczne za-
dania i potrzeby historii kartografii polskiej i Polski złożone przez mgra E. 
Schnaydra do protokołu. Kontynuując częściowo wcześniejsze dezyderaty prof. 
К. Buczka, wysuwa ono sprawy następujące. W zakresie dokumentacji niezbęd-
ne są prace nad: kompletną kartobibliografią; bibliografią polskiego piśmien-
nictwa kartograficznego; opracowaniem dziejów kartografii poszczególnych dziel-
nic Polski; działów tematycznych, historii techniki wytwarzania map, oficyn 
wydawniczych; biografiami naukowymi kartografów; dalszymi zeszytami Cen-
tralnego katalogu kartograficznego. W zakresie gromadzenia, opracowywania 
i przechowywania zbiorów należy: ostatecznie zredagować instrukcję 'opracowy-
wania zbiorów; zwiększać w miarę potrzeb personalną obsadę działów karto-
graficznych w celu wyjścia ze stałych zaległości; umożliwić większym zbiorom 
kompletowanie map topograficznych wersji niewojskowych z terenu całej Polski — 
w pierwszym rzędzie jako materiału archiwalnego dla przyszłych pokoleń; zwięk-
szyć możliwości zakupu zagranicznych reprodukcji najważniejszych zabytków 
kartografii światowej, jak również literatury przedmiotu; ujednolicić niezbędny 
sprzęt biblioteczny i podjąć jego produkcję w wystarczającej ilości. Należałoby 
wznowić dyskusję nad postulowanym od dawna Narodowym Zbiorem Kartogra-
ficznym, jako głównym ośrodkiem gromadzenia i przechowywania najcenniej-
szych i rzadkich źródeł kartograficznych w faksymilach. Zbiór ten powinien 
powstać bądź w Instytucie Geografii i Przestrzennego Zagospodarowania PAN, 
bądź w Dziale Kartografii Biblioteki Narodowej. 

W bieżących sprawach naukowych i organizacyjnych wypowiadał się głównie 
prof. J. Babicz: a) w ZHNOiT opracowuje się dwa słowniki: polskich geografów 
i odkrywców oraz polskich kartografów i geodetów. Ten drugi, bardziej za-
awansowany, zawierać będzie biografie naukowe w trzech działach chronologicz-
nych: do rozbiorów, w czasach porozbiorowych i od uzyskania niepodległości. 
Zakończenie prac przewiduje się w końcu 1976 г.; b) w 1975 r. ukazał się 
w Londynie International directory of current research in the history of carto-
graphy and in cartobibliography, w opracowaniu E. M. J. Campbell i P. К. Clarka, 
wyd. przez „Imago Mundi". Polskę reprezentuje tam tylko 14 osób pracujących 
nad ściśle określonymi tematami z historii kartografii. Konieczna jest nasza 
szersza obecność na arenie międzynarodowej i stąd apel o dostarczenie redakcji 
w Londynie materiałów do drugiego wydania, przygotowywanego na kongres 
Międzynarodowej Unii Geograficznej w Moskwie w 1976 г.; с) ZHNOiT planuje 
zorganizowanie oddzielnej konferencji poświęconej kartografii morskiej. 

Reasumując wyniki Konferencji prof. J. Babicz i doc. J. Janczak podkreślili 
szeroki zakres tematyczny referatów i wypowiedzi dyskutantów; stwierdzili rów-
nocześnie, że Konferencja jako szerokie forum wymiany poglądów była potrzebna 
i spełniła swe zadanie; zapowiedzieli dalsze konferencje w innych ośrodkach, 
organizowane przez Podzespół Historii Kartografii przy Zespole Historii Geografii 
i Kartografii ZHNOiT, który ponadto będzie prowadzić stałą działalność w węż-
szym gronie. 

Zbigniew Rzepa 

Z D Z I A Ł A L N O Ś C I R A D Y N A U K O W E J Z A K Ł A D U H I S T O R I I N A U K I , O Ś W I A T Y 
I T E C H N I K I P A N W R O K U 1975 

"W pierwszym roku swej nowej kadencji Rada Naukowa odbyła dwa 
posiedzenia: 17 czerwca i 19 grudnia. Pierwsze z nich poświęcone było przede 
wszystkim dyskusji nad projektem 5-letniego planu badań Zakładu. Poza tym 
Rada powołała Komisję d.s. Wydawnictw (przewodniczący — prof. В. Sucho-
dolski) i Komisję Stypendialną (przewodniczący — prof. A. Rowiński). Otwarte 
zostały dwa przewody doktorskie: mgr Joanny Kowalskiej (Początki wychowania 
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estetycznego w Polsce na tle dyskusji o społecznych funkcjach sztuki, promotor — 
prof. B. Suchodolski) i mgr Jana Zaleskiego (Szkoła Przygotowawcza do Instytutu. 
Politechnicznego 1825—1831. Studium porównawcze, promotor — prof. E. Olszew-
ski). Rada wyraziła poparcie dla wniosku kierownictwa ZHNOiT o powołanie 
mgra Lecha Królikowskiego na stanowisko asystenta. W końcowej, otwartej 
części posiedzenia — przewodniczący Rady, prof. I. Małecki, dokonał uroczystej 
promocji 6 doktorów i 4 doktorów habilitowanych. 

Na drugim posiedzeniu, w dniu 19 grudnia odbyła się dyskusja nad ogólnie 
zarysowanym projektem planu badań ZHNOiT na rok 1976 oraz szczegółowym 
projektem planu wydawniczego na rok 1977. Rada zaakceptowała obydwa pro-
jekty. Następnie Rada powołała Komisję d.s. przewodu habilitacyjnego dr Mał-
gorzaty Frankowskiej-Terleckiej w składzie: prof. В. Suchodolski (przewodni-
czący), prof. P. Czartoryski, prof. W. Voisé; dokonała otwarcia przewodu doktor-
skiego mgra Zbigniewa Mikołejko (Józef Feliks Rogaliński i problemy kultury 
naukowej Poznania w XVIII wieku, promotor — doc. I. Stasiewicz-Jasiukowa); 
wyraziła poparcie dla wniosku kierownictwa Zakładu o powołanie dr Łucji 
Borodziej na stanowisko adiunkta. 

J. S. 

KOMITET HISTORII NAUKI I TECHNIKI 

P O S I E D Z E N I E K O M I S J I DO S P R A W U P O W S Z E C H N I A N I A I N A U C Z A N I A 
K O M I T E T U HISTORII N A U K I I T E C H N I K I 

Stworzenie nowych podstaw organizacyjnych dla prowadzonych przez Ko-
misję prac nad umocnieniem pozycji historii nauki i techniki w programach 
studiów wyższych i szkół średnich jest jednym z wyników posiedzenia Komisji, 
które odbyło się w dniu 23 października 1975 r. W trakcie posiedzenia wygło-
szone zostały trzy referaty: doc. Czesława Majorka — Nauczanie elementów 
historii nauki i techniki w polskich szkołach ogólnokształcących w dobie obecnej; 
doc. Ireny Stasi ewicz — Jasiukowej — Nauczanie historii nauki i techniki w pol-
skich szkołach wyższych w dobie obecnej; doc. Anny Czekajewskiej-Jędrusik — 
Historia nauki i techniki w nowym programie studiów bibliotekoznawstwa i infor-
macji. Referenci wykazali, że udział historii nauki w programach szkolnych 
i uczelni wyższych jest niewielki. Bibliotekoznawstwo stanowiło do roku akade-
mickiego 1975/77 wyjątek, ale nowy program studiów .bibliotekoznawczych o profilu 
matematycznym (Warszawa, Poznań, Kraków) zamienia już dawny, obszerny 
wykład historii nauki na trzy cykle: historii kultury, naukoznawstwa (dla specja-
lizacji w zakresie informacji naukowej) i historii nauki (jej miejsce w nowym 
programie nie zostało jeszcze ostatecznie określone). 

W trakcie dyskusji dokonano przeglądu osiągnięć w nauczaniu historii nauki 
i techniki. Do bardziej udanych z nowszych inicjatyw w tym zakresie należą 
programy realizowane w Akademii Górniczo-Hutniczej oraz zajęcia na Wydziale 
Samochodów i Maszyn Roboczych Ciężkich Politechniki Warszawskiej. Organi-
zacji zajęć z zakresu historii nauki w szkołach wyższych poświęcił swą wypowiedź 
prof. Eugeniusz Olszewski, proponując stworzenie systemu przedmiotów do wy-
boru, co wywołało protesty zebranych. Prof. Olszewski (nieobecny w drugiej 
części dyskusji) nie miał jednak na myśli pozostawiania tylko historii nauki 
jako przedmiotu fakultatywnego, ale umożliwienie studentom większego wyboru 
spośród wszystkich przedmiotów przewidzianych w programie studiów. 

Jako dogodne forum dla kształcenia w zakresie historii nauki przedstawiono 
studenckie koła naukowe i studia doktoranckie. Zauważono brak dobrego, a nie 
za trudnego podręcznika (propozycja dla Wydawnictw Szkolnych i Pedagogicz-


